
IVAN HELMER : 

"N U SE POATE CREA TOTUL DIN 
N IMIC" 

oate c ă  aşa e d in  naştere, poate 
că ob ifnu inţa de a comenta viaţa 
pol it ica de la microfonul  atît de re
s pectabi l  şi respectat al B .B .C.
u lu i  i-a dat lu i  lvan Helmer atît 
d istanţa cît şi amabi l itatea cu care 
e d ispus să anal izeze toate situa
ţ i i le  confl ictuale d i n  viaţă şi d in  
teatru .  E foarte plăcut să f i i  i nter
l oc utorul lu i ,  pentru că e unul  

d i ntre rar i i  parteneri d e  d iscuţie care îţi 
spune u neori ,  chiar cînd îl contrazici ,  că ai  
dreptate .  Pentru reg izorul lvan Helmer, 'i 
spectatorul este un interlocutor cu care e 
dispus să d isc ute,  n u  să-I cople,ească, nu 
să-I cucerească. E 'i  acesta un  mod de a 
gînd i teatru l .  Iar compl imentul  cel mai 
temein ic care i se p oate face este aprecierea 
unui  s pectator d u pă reprezentaţia cu Fami l ia 
l u i  John :  "Eu  n u  mă pricep la teatru, dar pie
sa e foarte bună".  Pentru un  reg izor care-i 
consideră pe a utori ' i  actori egal i i  săi în 
materie de creaţie e tot ce-,i poate dori .  

- Este a l  d oi lea conced iu pe care ţ i- I  petreci 
muncind la Teatrul Naţional d in Bucureşt i ,  mon
tind a doua p iesă englezească. 

- A doua piesă tradusă d in  l imba eng leză. 
Joyce e totuşi un  autor irlandez. Dar lucrurile 
sînt legate: eu nu  pot face reg ie decît în aceste 
cond iţii - d in  raţ iuni  care ţ in,  să spunem, de 
co,ul zi lnic.  Iar atîta t imp cît d ispun doar de 
cîteva săptămîni n u  pot alege decît un anume 
tip de piese - cele care, cu un mare efort, se 
pot monta într-o lună de zi le. De cînd "sînt în 
vorbă" cu Teatrul Naţional revine mereu ideea 
de a face un Shakespeare - o anumită piesă de 
Shakespeare, evident. Dar e imposibil  să mon
tezi un Shakespeare într-o lună de zile, în felul  
în care funcţionează teatrul în RomAnia. Anul  
trecut, cînd am pus Exilaţi i ,  am reuşit să termin 
spectacolul  sacrificînd f inisarea. Acum am 
fost de cîteva ori în s ituaţia de a renunţa . Pînă 

la urmă am dus lucrurile la capăt, deşi toată 
lumea e conşt ientă că nu e cel mai bun spec
tacol pe care ace,t i  actori şi cu mine l-am fi 
putut face. Deci, dmcolo d e  alte criterii ,  raţ iuni  
foarte precise m-au 1eterminat să aleg piese 
cu puţine personaje, cu o acţiune c lară ,  cu 
cerinţe scenografice modeste. Teatrul în care 
lucrez - şi n-am nici  un motiv să cred că în a lte 
teatre lucrurile stau a ltfel - funcţionează cu un  
randament atît de redus încît e clar imposibil  
de terminat într-un răst imp atît de scurt o 
piesă cu pretenţii mai mari. 

- E vorba de capacitatea de  efort a actori lor 
sau a atel ierelor? 

- Mă refer la partea tehnică în primul rînd .  
Dar ' i  la actori. . Anul trecut, cînd d istribuţia 
era alcătuită d in  patru actori, m i-a fost mult 
mai u,or să-i mobil izez t imp de o lună de zile. 
Acum am lucrat cu şapte actori 'i simţeam 
cum concentrarea lor scade, cînd trec zece 
minute sau două ore fără să te ocupi de ei per
sonal. E clar că la o d istribuţie cu 20 de actori 
greutăţile cresc în progresie geometrică. 

Dar pînă la urmă nu  trebuie exagerate n ici 
aceste d ificultăţi . . .  Cele două piese pe care le-
am montat la Bucure,ti ,  d incolo de faptu l  că 
sînt traduse din l imba eng leză, au în comun 
altceva : ele sînt real iste, au personaje vi i ,  o 
poveste. Altminteri, d iferă : piesa lui  Joyce 
este pe modelul Ibsen ,i, d upă părerea mea, e 
mai bine scrisă , dacă nu  mai bună, decît orice 
pi,esă de Ibsen. Vreau să spun că Ibsen are 
poate teme mai mari, dar n-are nici  pe departe 
bogăţia de adevăr, profunzimea adevărulu i  pe 
care Joyce a realizat-o într-o piesă cu acţiune,  
acţiune care pleacă d e  la rădăcini  d in trecut 'i 
se înnoadă într-un timp foarte scurt pe scenă. 
Fami l ia lui  John este în mod clar 'i explicit 
scrisă în stil cehovian, se fac nenumărate 
referiri la Cehov, sînt personaje, dacă nu 
pastişate, m orice caz il1fluenţate de Cehov. � 
Ambele se deosebesc de piesele care se joacă _.... 
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în mod curent pe scenele româneşti. 
- Nu e întru totul  adevărat. Şi pe scenele 

româneşt i  se joacă Livada de vişini de Cehov 
sau Nora d e  I bsen.  

- Şi? Ai mai  putea adă�g� poate do�ă titlur� l  
Or  aceste piese ar trebui  sa  precumpaneasca. 
Dar, de vreme ce actori i ,  regizorii şi �ritic�i 
care scriu despre e i  pleacă de  la premtsa ca 
adevăratul creator în teatru e reg izorul ,  se 
instaurează o reg ie  totalitară care alege mai 
curînd pretexte de spectaco� deci� piese c�r� 
să a ibă propria lor constste!'ţa . �euna�• 
cineva anunţa că va monta un d ta log ftlosoftc 
a l  lui Ţ uţea . . .  

- Şi d e  ce nu? La Bucureşti s-a jucat cu succes 
Nepotul  lui Rameau. 

- E adevărat că Esrig 1-a făcut foarte teatra l .  
Asta e ş i  problema cu moderni�mul,  că �e p�t 
da exemple în care el a funcţtonat straluctt. 
Oamenii  foarte talentati fac spectacole foarte 
bune, dar îi pun pe oamenii  mai puţin_tal-:nt�ţi 
într-o situaţie fa lsă, de a cre� to_tul  dm m_mtc. 
Dacă în şcoala de  teatru s-ar .•�vata mesena d� 
reg izor, adică meseria de  a- • .  m�aţa l?e actori 
să povestească acţiunea une1 pt�s�, m l�c c!l 
studenţii să-ti treacă t impul culttvmdu-ş• Ori
g inal itatea ş• excentrităţi le,  ei ar put�a face 
spectacole bunicele, savurate de public. Aşa, 
ei fac spectacole caraghioase, care, în con
d iţ i i le unei  oferte normale pentru t impul l iber, 
sînt ocolite. 

- Nu e chiar aşa. Există o a��n:t.e at�acţie pe 
care o exerc ită etalarea teatralltaţu, ch1ar - sau 
poate mai abit i r - cînd e excesivă. 

- E o fascinaţie perversă, care nu îmbogă
ţeşte cu nimic vict ima. Sigur că acest argu
ment a l  meu e periculos, f i ind foarte aproap� 
de ideea lamentabi lă că la teatru vii ca sa 
înveţi ceva . La Exi laţ i i ,  de exemplu, cum s� 
face sau cum se evită adulterul .  Evident, am :;• 
eu atîta minte ca să nu  susţin aşa ceva. Dar e 
un fapt că spectatorul poate fi tratat la t�atr� 
în două feluri :  ca un copil pe care-I fascmezt 
cu procedee de bîlci ,  sau ca un adult capabil  
si interesat să urmărească o încercare de  a 
recrea rea l itatea în forme recognoscibile. Şi  
acolo unde teatrul tră ieşte d in  bani i  celor care 
plătesc bi letul ,  ceea ce nu e de!oc ca�ul_ î� 
România · acolo creatorul e obl igat sa ţma ' . . seama de  faptul  că marea maJOritate a 
ad ulţilor sînt �hiar adulţi şi au dreptul să ceară 
să înteleagă. In t imp ce în spectacolele moder
niste' li se refuză acest drept şi li se spune 
"crede şi nu  cerceta".  

- Ceea ce - în alt p lan - nu i -a împied icat pe 
oameni să moară pentru cred inţă. 

- E o controversă extrem de l impede între 
iraţiona l ism şi raţional ism. R-:stul  �în_t forme, 

· formule. M od ernismul era vttal ş• movator 
acum 30 d e  ani .  Azi, Luc Bondy susţine că 
modernismul  este cea mai reacţionară formă 

de teatru. In an i i  '50, în România,  decoruril� 
lui Tody Constantinescu, s pectacolele lu� 
C iu lel au fost o revoluţie. Acum d ogma e sa 
faci  spectacole pe care nu  le  înţelege n imeni,  
spectacolele t inerilor reg izori fu�cţi_onea�� J?� 
coordonate potrivnice coerenţei . şt c lar�taţu: 
Se hrănesc d in  argumente g reştte, sau ma_• 
degrabă greşit înţelese. Peter Brook a spus C! 
"teatrul nu înseamnă gînd ire, teatrul înseamn� 
acţiune pe scenă" .  D�r în �pect��olele lut 
Brook gînd irea e de  o l lmpeztme far� eg!l· E l  
vrea s ă  spună c ă  gînd irea trebute s a  se 
traducă în corpul actorilor._ Cee�. ce 
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adevărat, ind iferent d e  fap�ul  ca actoru stau m 
fotoliu şi se privesc în ocht sau fac tumbe. 

- Şi te-ai s imţit răsplătit pentru devotamentul 
faţă de acest fel de a înţelege teatrul? 

- Exilaţi i  mi-a dat cel_puţi� mie,_ ş i  a'?toriiOij 
şi publicului mai multa_ sa�tsfacţte. ����r ca 
acum îmi face plăcere sa-m1 expun opmule de  
profesionist pentru revista "Teatrul azi",  dar 
adevăru l e că în lumea teatrulu i ,  spectacolul 
pe care l-am făcut a avut '!n ec�u mi!"im.  _Le-� 
plăcut unor actor i ,  d in c tte  şt t u  a lţ i  reg t�or! n-au fost să-I vadă,  iar studenţilor d e  la regte  11 
s-a părut un fel d e  teatru rad iofon�c. �ece�: 
tarea critică a fost, să zicem,  med tocra : unu 
m-au lăudat, alţ i i  m-au înjurat, alţi i  m-au bătut 
pe umăr: "da, merge".  

Dar cu excepţia actorilor cu _car� a!fl lu�rat 
şi a a ltor cîtorva, n-am impres•!' sa ft s�stzat 
cineva că propun o a lternativa teatrala . . �u 
sînt foarte nenorocit d in  cauza asta, aş ft m
finit mai nenorocit dacă spectacolul n-ar fi 
avut succes rea l de public.  Dar, privind d in  
unghi  strict profesiona l ,  receptarea asta nu  te  
îndeamnă la  a lte eforturi .  · 

- E o perioadă în care f iecare e preocupat doar 
de propriul său efort. 

- Intr-o formă sau alta, aja e întotdeauna 
peste tot. E tot atît d e  adevarat că, dacă tea
trul românesc o să se schimbe, cot itura nu se 
va datora exemplului  meu luminos, ci  real ităţii 
materiale. In apri l ie  '90, to� în revista "!eatru) 
azi" spuneam că subvenţia g eneroasa o s� 
d ispară, că va apărea obl i�aţia de  !1 face _ma t 
multe spectacole, obl igaţia d e  a JUCa ptese 
româneşti ,  pentru că în toate ţ�ri le publicul . e 
mai atras de  piesele locale dectt de  traduceri 
şi m-am doved it un profet mincinos. �ubven: 
ţia e mai mare ca oricînd , teatrul funcţtoneaza 
într-o iresponsabil itate financiară mai mare ca 
oricînd , ad ică nu e influenţat în nici un fel de 
succesul sau insuccesul unu i  spectacol. 
Poate că vor mai trece zece ani pînă cînd 
lucruri le se vor schimba, dar  schimbarea 
oricum va avea loc şi atunci aceste spectacole 
care se repetă un  an de zi le ş i  la sfîrşit iese 
ceva înţeles doar de  crit ici i  care sînt prieteni  
cu regizorul vor d ispărea. 
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